
 

 

31. august 2015 

 

I henhold til Inatsisartuts forretningsorden § 37 skal jeg hermed fremlægge følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål: 

1. Har Naalakekersuisut planer om at indføre enprissystem på el og vand? 

 

2. Hvis der er planer herom, hvordan har man da tænkt sig at realisere dette? 

a) Hvilke tidsmæssige aspekter er der planer om? 

b) Hvis der ikke forefindes aktuelle planer, hvad vil man da gøre ved de meget ulig 

forhold de forskelige bosteder i vort land? 

 

3. I de mindre byer hvor befolkningstallet er stagnerende eller faldende, hvad har man 

da tænkt sig at gøre ved de uens levevilkår, der reelt set forefindes? 

a) Hvis ja, hvordan har man tænkt sig at løse dette? 

b) Hvis nej, hvorfor vil man ikke gøre noget ved problemet?  

(Medlem af Inatsisartut Suka K.Frederiksen, Siumut)  

 

Begrundelse 

Efter at man gik bort fra enprissystemet på el, varme og vand, er der synlige beviser på, at der nu i 

stedet er opstået meget uens vilkår grundet de meget uens priser, hvor især de mindre bosteder nu 

betaler forholdsmæssigt meget mere, hvilket de enkelte familier lægges til byrde; endda er det gået 

så vidt, at afskaffelsen af enprissystemet nu også har påvirket erhervsudviklingen og påvirket 

levevilkårene i en betydelig negativ retning, der går nedaf bakke dag for dag.  

 

Fra Siumut ønsker vi, at genindføre enprissystmet for at komme videre, hvorved vi igen ville kunne 

få mere ensartede vilkår. De mindre steder oplever således en affolkning på grundlag af disse uens 

økomomiske vilkår, hvorefter de bosteder der har lettere økonomiske levevilkår tiltrækker folk med 

overbefolkning til følge.  

 

Man skal her lige huske, at energiforsyningen indtil videre er finansieret direkte fra landskassen, 

hvilket således i min optik betyder, at det at bære en fælles byrde ikke kun skal komme de steder til 

gode, der har mange indbyggere, men meget gerne komme alle til gode. 


